

ABSTRACT

The Analysis Based on Islamic Sharia Perspective in Tijarah Practise of Agricultural Products and Work Performance and the Farmers' Welfare in East Lombok of West South East Nusa Province

This study is aimed to analyze tijarah practice of agricultural products (rice and corn) and work performance and the farmer's welfare based on point of view Islamic sharia perspective in East Lombok of West South-East Nusa Province and the final conclusion studies are as follows:

- all of nine informants known and agree that if they implement the Islamic sharia (an-Nisaa, verse 29) on their agricultural products tijarah, they will have added value of material and spiritual benefides.
- the eight informants showed a good work performance in their tijarah and they have material profit, but just one informant (HMZ) has been material lossed.
- the seven informants of agricultural products tijarah have been implemented of Islamic sharia (an-Nuur, verse 37) and they have gain of material and spiritual benefides and they have good quality of lifes (FZ, Z and R), better quality of lifes (MS, HMN and HKH) and the best quality of lifes (HJS).
- all of nine farmers have been had good quality of lifes, especially on their primary basic need, and two of nine farmers have been had better quality of lifes, especially on their primary and secondary basic need as like as they are have completed dharuriyat and hajjiyat (an-Nahl, verse 97).
- in the perspective of Islamic work performance from Afzalurrahman's analyzed through point of view "if someone implement the Islamic tijarah on socio-economic activities" he/she will have gain material and spiritual benefides is same with the dissertation conclusion study, and also support by Imam As-Syathibi's statement of al-maqashid al-sharia is become thruth on farmer's welfare in East Lombok – West South East Nusa Province.

The integrated conclusion of this dissertation study is all of socio-economic activities, especially of *tijarah* in between traders of agricultural products (rice and corn) and farmers based on Islamic sharia transaction could become increased on better quality of lives of moslem traders and the farmer's family welfare.

Keywords: Islamic sharia, *tijarah* practise, work performant, family welfare.

X

إِخْتِصَار

التفتيش على ضوء شريعة الإسلام في عملية التجارة الأرضية والنشاط التجارية وسعادة الزراع في منطقة لومبوك الشرقية نوسا تاغارا بارات.

اما اهداف البحث فهي توصل لمعرفة عملية تطبيق شريعة الإسلام من ناحية تجارة أرضية (الأرز والذرة)، وعمل تجاري وسعادة الزراع الأرز والذرة على ضوء شريعة الإسلام في منطقة لومبوك الشرقية نوسا تاغارا بارات.

هَذَا البحث يستعمل طريقة كَوَالِتَاتِفْ، لأن التفتيش مركز على ما يكون ظاهرا شموليا يتكون من إطار وميدان مختلفة لها معان (سوغيونو 2008: 1-3).

وهناك نظريتان أستعملها عند البحث وهي: نظرية تحليل الكَشْفِ و نظرية تحليل كَوَالِتَاتِفْ. وَنصوص القران والسنة يكون مرجع الأول عند تطبيق عملية نظرية تحليل الكَشْفِ، وهذا البحث يستعمل نظرية ديبوكتيف . أما نظرية تحليل كووالبِتَاتيف فهي تبين

بيانات في ماجرى في ميدان المجتمع، وهذا البحث يستعمل نظرية إندوكتيف.

وهذان النظريان تستعملان لتحليل التجارة الأرضية في منطقة لومبوك الشرقية نوسا تاغارا بارات، والنشاط التجارية وسعادة الزراع هي تكون موقع التفتيش والتحليل.

وَبَعْدَ ان عملنا تَحْلِيلِ الكَشْفِ وَكُوَالِتَاتِفْ على ما وَجَدْنَا من إِخْتِرَاعَاتِ استنبطنا مَايَلِي :

أ. أن هؤلاء التسعة المختبرين يعرفون ويوافقون انه اذا عملوا وطبقوا شريعة الإسلام (النساء اية: 29) في تجارتهم الأضية سيحصل على ربح دنيوية وأخراوية.

ب. ان ثمانية من المختبرين قد أظهروا الجد في تطبيق عملية تجارية على وجه صحيح لذا حصلوا على ربح مادية. وخسر واحد من المختبرين .

ج.سبعة من المختبرين الذين بدؤو علمية تجارة الأرضية منطلقا من مبدأ شريعة الإسلام (النور اية:37) حصلوا على ربح دنيوية وأخروية ونوع جيد في الحياة (R وFZ,Z) ونوع جيد جدا في الحياة (MS,) (HKH وHMN) ونوع الحياة الممتاز (HjS).

د.تسعة من الفلاح حصوا على نوع الجيد في الحياة ، وبالخصوص حاجة اللازمة ، واثنين من التسعة حصلوا على نوع جيد جد في الحياة وبالخصوص حاجة اللازمة وجانبية، او نقول قد وجدا حاجة الضرورة وحاجيات (النحل اية: 97).

في ضوء عمل اسلامي من فضل الرحمن قرر: أن من طبق تجارة اسلامي في ميدان اقتصادية يحصل على ربح دنيوي واخروي، كما هو الحاصل الذي يتوصل إليه الباحث في هذه الرسالة، وايد هذا الإمام الشاطبي فيما يتعلق بالمقاصد الشرعية وكما دل على هذ سعادة التجار في منطقة لومبوك الشرقية نوسا تاغارا بارات.

والنتيجة الذي يتوصل اليه في هذه الرسالة هي ان جميع عملية اقتصادية وبالخصوص تجارة بين تجار الأرضية (الأرز والذرة) والفلاح إذا كان على أساس صحيح موافق لشريعة الإسلام لا بد ان يحصل على زيادة قمة في الحياة من بائع مسلم حتى يكون في احسن السعادة من اسرة الفلاح.

(متقى الله)

